



Promoting the Health Conditions

in Mashta Hassan Cluster

Mashta Hassan cluster is a rural poverty pocket located in North Lebanon, accommodating around 12,000 permanent Lebanese residents without computing the hosted Syrian refugees. This cluster is characterized by highly concentrated poverty and over-population due to the Syrian influx which has aggravated the deteriorated living conditions in the cluster.

The cluster suffers from the permanent negligence from the local authorities mainly on the infrastructure and healthcare levels. Only two poorly equipped dispensaries are available to provide basic medical services.

Due to the absence of a primary medical centre capable of providing specialized services to meet the population's needs, the cluster's residents opted for the construction of a descent and up to standards Primary Health Care Center (PHCC). This medical center comprising 6 divisions has been considered as an urgent priority to serve the routine health needs of the population besides trauma cases.



With the ESFD assistance and the cluster's efforts and insistence, the PHCC has been constructed, equipped and operated in 2015.

On average, 570 Lebanese patients benefit monthly from the Center's medical services, besides 255 Syrian patients.



تعزيز الظروف الصحية

في تجمّع مشتى حسن - عكار

يُعدّ تجمّع مشتى حسن في عكار من جيوب الفقر الريفية في شمال لبنان، بحيث يضم حوالي ١٢,٠٠٠ مقيم لبناني بصورة دائمة من دون احتساب اللاجئين السوريين المستضافين. يتميز هذا التجمع بتركيز الفقر الشديد وزيادة عدد السكان بسبب التدفق السوري الذي أدى إلى تفاقم الظروف المعيشية المتدهورة أصلاً في التجمّع.

يعاني تجمّع مشتى حسن من الإهمال الدائم من قبل السلطات المحلية وبشكل رئيسي على مستوى البنية التحتية والرعاية الصحية، بحيث لا يتوفر فيه سوى مستوصفان فقط وهما مجهزان بشكل غير كافٍ لتقديم الخدمات الطبية الأساسية.

نظرًا إلى غياب مركز طبي أساسي قادر على تقديم خدمات متخصصة لتلبية احتياجات المقيمين، اختار سكان التجمع بناء مركز رعاية صحية أولية حديث ووفقاً لأعلى المعايير. هذا المركز الطبي الذي يضم ٦ أقسام يُعتبر أولوية ملحة لتلبية الاحتياجات الصحية الروتينية للسكان إلى جانب الحالات الطارئة.



بمساعدة صندوق التنمية وجهود وإصرار سكان التجمع، تم إنشاء وتجهيز وتشغيل مركز الرعاية الصحية الأولية في العام ٢٠١٥ ويستفيد من خدماته الصحية شهرياً نحو ٥٧٠ لبناني في المتوسط إضافةً الى حوالي ٢٥٥ من اللاجئين السوريين.